
Udvalget om Industri, Forskning og Energi
Formanden

1
LT/1128758EN

FORTROLIGT
Cecilia Wikström
Formand for
Udvalgsformandskonferencen
Europa-Parlamentet

Bruxelles, den

Ref.: D (2017)26075
AA/RW/lw

Kære formand

I overensstemmelse med artikel 118 i Europa-Parlamentets forretningsordenen afholdt
Udvalget om Industri, Forskning og Energi (ITRE) og Kultur- og Uddannelsesudvalget
(CULT)1 den 20. juni 2017 en offentlig høring af Mariya Gabriel, indstillet kommissær, som
under forudsætning af at udfaldet af udnævnelsesproceduren er positivt, vil blive ansvarlig for
den digitale økonomi og det digitale samfund.

Forud for høringen havde Parlamentet fremsendt den indstillede kommissær en liste med
skriftlige spørgsmål, som hun besvarede den 15. juni 2017. Vores udvalg noterede sig, at
Mariya Gabriel havde besvaret spørgsmålene tilfredsstillende.

Mariya Gabriel indledte høringen med en erklæring, hvori hun fremkom med følgende
udtalelser:

1. Hendes tid som medlem af Europa-Parlamentet og tidligere erfaringer havde vænnet
hende til en arbejdsmetode baseret på dialog, samarbejde, kompromis og åbenhed.

2. Det digitale indre marked var en af Kommissionens prioriteter, og dens gennemførelse
ville ikke blot bidrage til vækst og investeringer, men også beskytte borgernes interesser
og rettigheder. Det var af afgørende betydning at sætte borgerne i centrum for debatten
om det digitale indre marked.

3. Digital politik var nært forbundet med alle samfundsaspekter. Det var derfor
nødvendigt at tackle udfordringerne i forbindelse med den digitale omstilling til den
europæiske sociale model. Hun ville derfor arbejde for at sikre konkurrenceevne og

1 Følgende udvalg blev udpeget som associerede udvalg: Udvalget om det Indre Marked og Forbrugerbeskyttelse
(IMCO), Retsudvalget (JURI) og Udvalget om Borgernes Rettigheder og Retlige og Indre Anliggender (LIBE).
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teknisk lederskab i EU inden for big data, supercomputere og kunstig intelligens. Hun
understregede også behovet for at støtte videnskabelig forskning.

4. Hendes forgænger var allerede nået langt i forbindelse med det digitale indre marked,
men der var fortsat mange spørgsmål, der skulle tages op, navnlig om kodeksen for
elektronisk kommunikation, reformen af copyright, audiovisuelle medietjenester og
uberettiget geografisk blokering. Hun fremhævede også en række nye initiativer, der
skulle tages, navnlig inden for cybersikkerhed, et retfærdigt økonomisk og
lovgivningsmæssigt miljø for onlineplatforme, grænseoverskridende fri udveksling af
andre oplysninger end personoplysninger og adgang til og videreanvendelse af den
offentlige sektors data og offentligt finansierede data.

5. Det var vigtigt at fokusere på at sikre gennemførelsen af de politikker og initiativer, der
var blevet vedtaget hidtil.

* * *

ITRE-udvalgets evaluering

For så vidt angår spørgsmål, som henhører under ITRE-Udvalget, besvarede Gabriel spørgsmål
og afgav tilsagn om følgende emner:

1. Hun fremhævede betydningen af at støtte digitaliseringen af industrien, navnlig
SMV'erne, og hun lovede at prioritere dette emne og pegede på den rolle, som digitale
innovationsknudepunkter spillede, og på behovet for at tage hånd om de sociale
aspekter af den digitale omstilling. Hun pegede i denne forbindelse på konnektivitet og
WIFI4EU-forordningen som et vigtigt symbol.

2. Med hensyn til kodeksen for elektronisk kommunikation mindede hun om
forsyningspligtaspektet i relation til internationale opkald og bemærkede, at
forsyningspligten ville sikre valgmuligheder og overkommelige priser for borgerne. For
så vidt angår tildelingen af frekvenser understregede hun behovet for fremskridt, og
hun bemærkede, at en større indsats på EU-plan på dette område ville skabe muligheder.
Hun understregede vigtigheden af konnektivitet og understregede, at udbydere af
digitale tjenester skulle være i stand til at tilfredsstille efterspørgslen på europæisk plan.
Endvidere henviste hun til de betydelige investeringsbehov i forbindelse med
indførelsen af højhastighedsnet.

3. Med hensyn til angår internetangreb bemærkede hun, at kritisk infrastruktur burde
beskyttes, og hun gav udtryk for det synspunkt, at spørgsmålet om certificering og
mærkning burde tages op, og at der var behov for større samarbejde mellem
medlemsstaterne. Hun var enig i, at det var nødvendigt at undersøge spørgsmålet om
ansvar i forbindelse med fabrikanter af apparater tilknyttet tingenes internet, og
mindede om, at hun i september også ville foreslå en revision af ENISA-forordningen
med henblik på en gennemgang af agenturets mandat.
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4. Som svar på et spørgsmål om BEREC erkendte hun, at der var forskellige opfattelser
institutionerne imellem, og det faktum, at BEREC-kontoret var det mindste EU-
agentur. Hun anførte, at strukturen burde tilpasses til virkeligheden, og at hun ville søge
et kompromis baseret på det, som alle parter kunne blive enige om.

5. Hun mente, at der burde være kryptering uden bagdøre. Hun præciserede ligeledes, at
der kun burde gives lovlig adgang, når det var nødvendigt af hensyn til den nationale
sikkerhed.

6. Med hensyn til onlineplatforme udtalte hun, at diversiteten af platforme burde
opretholdes, og at platforme kan spille en positiv rolle. Hun understregede, at
overregulering burde undgås, og at ethvert lovforslag burde tackle specifikke
problemer, og hun pegede også på den rolle, selvregulering kunne spille, og på
vigtigheden af at håndhæve den allerede eksisterende lovgivning om platforme, navnlig
direktivet om e-handel. I den forbindelse fremhævede hun behovet for at gøre noget
ved unfair praksis mellem platforme og virksomheder på disse platforme.

7. Hun ville tage hensyn til de berørte parters synspunkter og ville være gennemsigtig med
hensyn til alle sine møder.

8. Ligesom næstformand Ansip var hun modstander af datalokaliseringskrav, og hun
bemærkede også vigtigheden af retten til portabilitet og adgang.

* * *

CULT-udvalgets evaluering

For så vidt angår spørgsmål, som henhører under CULT-udvalget, besvarede Gabriel
spørgsmål og afgav tilsagn om følgende emner:

1. Hun fremhævede platformenes vigtige rolle i den digitale økonomi og samfundet,
navnlig for udbredelsen af kulturelt og kreativt indhold, primært audiovisuelt indhold
på internettet. Hun bemærkede vigtigheden af at sikre et højt niveau af beskyttelse for
mindreårige og behovet for at sikre borgerne mod incitamenter til had og terrorisme.

2. Hun understregede behovet for at sikre en konsekvent og sammenhængende tilgang til
regulering af platforme. Hun henviste til medlemmernes bekymringer med hensyn til
mulige retlige uoverensstemmelser på tværs af de forskellige lovgivningsforslag, der
har indvirkning på platforme. Hun gav tilsagn om at fremme yderligere dialog med
leverandører og aktører med fokus på selvregulering og frivillige adfærdskodekser.
Medlemmerne opfordrede indtrængende Gabriel til at foretage en gennemgribende
vurdering af egnetheden af lovgivningsmæssige initiativer på dette område.

3. For så vidt angår audiovisuelt indhold gentog hun begrundelsen for forslaget om kabel-
og satellit-TV og insisterede på, at reguleringen skulle omfatte bestemte typer tjenester
og ikke anfægte princippet om oprindelsesland, territorial licenser eller aftalefrihed.
Hun støttede også hovedindholdet i Kommissionens tilgang til geografisk blokering,
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navnlig udelukkelsen af audiovisuelle medietjenester fra forordningens
anvendelsesområde på grundlag af almindelig anerkendt praksis vedrørende territoriale
licenser. Medlemmerne understregede behovet for klarhed om uberettiget geografisk
blokering på dette område.

4. Hun fremhævede nødvendigheden af at skabe lovgivning, der sikrer et rimeligt vederlag
til ophavsmændene og samtidig beskytter adgangen til kulturelt og kreativt indhold for
brugerne. Hun støttede i denne forbindelse Kommissionens forslag om ophavsret i det
digitale indre marked og dets fokus på at afklare platformenes ansvar med hensyn til
ophavsretligt beskyttet materiale. Hun tilsluttede sig Kommissionens holdning, at det
ikke er nødvendigt at opdatere direktivet om elektronisk handel og dets bestemmelser
om ansvarsfritagelse.

5. Hun understregede, at den digitale omstilling er en realitet og en mulighed for
mennesker i alle aldre til at erhverve nye digitale færdigheder. Hun understregede, at
begrebet omfatter både arbejdstagere, der erhverver nye færdigheder for
arbejdsmarkedet, og de ældre og mere sårbare mennesker, der erhverver
grundlæggende livsfærdigheder, herunder digitale færdigheder inden for
mediekendskab. Hun udpegede i den forbindelse flere initiativer – f.eks. koalitionen for
digitale færdigheder og job – og fremhævede behovet for at udveksle bedste praksis.
Hun understregede også behovet for at bygge bro over den digitale kløft på tværs af
befolkningsgrupper og generationer.

6. Hun understregede værdien af "Et Kreativt Europa" og den rolle, MEDIA-
delprogrammet spiller for fremme af den kulturelle og sproglige mangfoldighed ved at
muliggøre produktion og distribution af kulturelt og kreativt indhold i hele EU. Hun
pegede også på lovgivningsmæssige initiativer (om audiovisuelle medietjenester og
ophavsret i det digitale indre marked), hvor fremme af europæiske produktioner er et
specifikt mål. Med hensyn til lånegarantifaciliteten under Et Kreativt Europa
forpligtede hun sig til at gøre mere for at udnytte de muligheder, som EIF og EFSI
byder på.

7. Hun gentog, at Euronews har en mission af grundlæggende almen europæisk interesse
i overensstemmelse med rammepartnerskabsaftalen og understregede, at
Kommissionen kan trække sig ud af aftalen eller gribe ind på et hvilket som helst
tidspunkt, hvis betingelserne for godkendelse ikke er opfyldt. Hun lovede snart at
mødes med Euronews ledelse for at drøfte den seneste udvikling og fremtidige kurs.

8. Hun bekræftede sin vilje til uafhængig journalistik af høj kvalitet og understregede, at
"falske nyheder" skaber nye udfordringer, fordi misinformation spredes så hurtigt. Hun
insisterede på behovet for en fælles tilgang på tværs af lovgivningen.

Den indstillede kommissær fremsatte en kort afsluttende erklæring, hvori hun bekræftede, at
det var nødvendigt at udnytte potentialet i det digitale indre marked. Især ville hun holde fast
ved de prioriteter, som Juncker havde opstillet, og hun ville lægge stor vægt på borgernes
rettigheder og friheder. I sit arbejde ville hun søge kompromiser og prioritere dialog. Hun
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anførte, at det var vigtigt at gennemføre de retsakter, der var vedtaget, og fremhævede
cybersikkerhed, onlineplatforme og supercomputerteknologi.

* * *

Udtalelse fra IMCO

Den indstillede kommissær, Mariya Gabriel var engagerende og besvarede generelt spørgsmål
på en meget kompetent og overbevisende måde, ligesom hun forpligtede sig til: at arbejde hen
imod fuldførelse af det digitale indre marked, med de væsentlige mål at bidrage til vækst og
investeringer og beskytte borgernes interesser og rettigheder; at færdiggøre de igangværende
lovgivningsinitiativer om digitale indre marked, indgå politiske aftaler med medlovgiverne om
vigtige forslag såsom en kodeks om europæisk elektronisk telekommunikation, en reform af
ophavsretten og spørgsmålet om uberettiget geografisk blokering; at tage EU's strategi for
internetsikkerhed op til fornyet overvejelse; at skabe de rette rammebetingelser for at fremme
etableringen af nye onlineplatforme i Europa, navnlig ved at fremme fair forbindelser mellem
platforme og de virksomheder, der opererer på dem; at garantere den grænseoverskridende frie
udveksling af andre oplysninger end personoplysninger i det indre marked og især at tage fat
om problemet med datalokaliseringskrav, samt til yderligere at fremme offentlige
administrationer og tjenester, som er moderne, fleksible og interoperable.

IMCO-udvalget er meget interesseret i, at den indstillede kommissær når sine mål og leverer
resultater i forbindelse med de fremsatte forslag med henblik på at gennemføre det digitale
indre marked. IMCO-udvalget forventer, at hun forsvarer Europa-Parlamentets holdning inden
for det indre marked og forbrugerbeskyttelse under hensyntagen til den vigtige rolle, som
IMCO fortsat spiller i gennemførelsen af det digitale indre marked.
På dette grundlag konkluderede IMCO-koordinatorerne enstemmigt, at Mariya Gabriel er
kvalificeret både til at optræde som medlem af kommissærkollegiet og til at udføre de særlige
opgaver, som hun vil blive betroet.

* * *

Udtalelse fra JURI-udvalget

Retsudvalget, som fik status af associeret udvalg på grundlag af sit ansvar i henhold til
forretningsordenens bilag V for intellektuel ejendomsret, kom med følgende bemærkninger om
den indstillede kommissærs egnethed og forpligtelser, navnlig på ophavsretsområdet.

Den indstillede kommissær viste en god forståelse for de vigtigste udfordringer i forbindelse
med ophavsretsreformen og insisterede på, at hun var rede til at samarbejde med Europa-
Parlamentet og Rådet med henblik på at sikre en vellykket gennemførelse af pakken om
ophavsret. Den indstillede kommissær så overbevisende ud, da hun nævnte visse dele af
reformen, f.eks. betydningen af et rimeligt vederlag til kunstnere, behovet for biblioteker og
arkiver og ratificeringen af Marrakeshtraktaten, og da hun præciserede sine synspunkter om
beskyttelse af ophavsretligt beskyttede værker i forbindelse med digital platforme. Hvis hendes
redegørelse for forholdet mellem det nuværende forslag til direktiv om ophavsret og direktivet
om elektronisk handel var ikke helt klar, og hendes analyse af, hvordan man kan støtte den
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kreative industri i Europa ikke var helt udførlig, stod hun til gengæld fast med hensyn til
forsvaret af oprindelseslandsprincippet i forbindelse med reformen af kabel- og satellit-TV.

I lyset af svarene fra den indstillede kommissær er udvalgets overordnede vurdering, at hun
viste sig egnet til håndtering af den portefølje, som hun har fået overdraget.

* * *

Udtalelse fra LIBE-udvalget

Den indstillede kommissær Gabriel viste vilje til at etablere samarbejde med Europa-
Parlamentet samt beredvillighed til at samarbejde med de forskellige udvalg, der har ansvaret
for spørgsmål, der falder ind under hendes kompetenceområde. Hun baserer sig på dialog og
samarbejde som arbejdsmetode.

Hun har forpligtet sig til at beskytte og fremme de grundlæggende rettigheder og de borgerlige
frihedsrettigheder i sin portefølje. Hun gav udtryk for sin vilje til at fremme beskyttelsen af
privatlivets fred og sikkerhed og sikre, at data kan flyde frit i EU.

Som svar på en række spørgsmål fra medlemmerne om forslaget om e-databeskyttelse
argumenterede hun indtrængende for Kommissionen holdning, at der skulle foreslås en
opgradering af den nuværende direktiv om e-databeskyttelse til en forordning for at sikre
sammenhæng med den generelle forordning om databeskyttelse, for at styrke beskyttelsen af
fysiske personer og for at sikre, at sammenhængsmekanismen fra den generelle forordning om
databeskyttelse også gælder inden for rammerne af e-databeskyttelsesforslaget. Hun
understregede, at det er et afgørende instrument til at beskytte borgerne i det digitale miljø og
til at sikre tillid. Endelig understregede hun, at brugernes samtykke er det grundlæggende
element i forslaget om e-databeskyttelse, som hun agter at beskytte, idet det giver fysiske
personer kontrol over deres egne personoplysninger. Hun understregede behovet for at forsvare
ytringsfriheden, informationsfriheden og mediepluralismen samt internettets diversitet og
åbenhed. Hun understregede, at hun gik meget op i at sikre ligestilling mellem mænd og
kvinder og i fuldt ud at gennemføre chartret om grundlæggende rettigheder. Hun understregede
vigtigheden af kryptering til at garantere sikkerhed uden bagdøre eller andre instrumenter til
uautoriseret adgang. Hun anførte, at lovlig adgang til krypterede oplysninger burde ske under
meget strenge betingelser, og kun til specifikke formål. For så vidt angår falske nyheder og
hadefuld tale, understregede Gabriel i sine skriftlige svar, at hun foreslår fremme af proaktivt
engagement med onlineplatforme og sociale medier og samarbejde med den højtstående
repræsentant om at forbedre den strategiske kommunikation for at imødegå vildledende
informationskampagner uden for EU. Hun har forpligtet sig til at samarbejde med
næstformanden for det digitale indre marked og kommissæren for retlige anliggender
vedrørende alle disse spørgsmål.

LIBE-udvalgets opfattelse af det overordnede resultat af denne høring er følgende: Den
indstillede kommissær har vist, at hun er egnet til at bekræftes som medlem af
kommissærkollegiet og til at udføre sine arbejdsopgaver. I denne henseende er det vigtigt, at
hensynet til de grundlæggende rettigheder altid udgør en integreret del af hendes handlinger,
når hun udfører de særlige opgaver, som hun vil blive betroet. LIBE-udvalget mener, at det er
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vigtigt for kommissæren at arbejde meget tæt sammen med kommissæren for retlige
anliggender, næstformanden for det digitale indre marked og førstenæstformanden med ansvar
for grundlæggende rettigheder. Gabriel opfordres til at rapportere direkte og regelmæssigt
tilbage til LIBE-udvalget om disse spørgsmål.

Dette er der enighed om mellem alle LIBE-udvalgets koordinatorer.

* * *

I vores vurdering har vi taget hensyn til Mariya Gabriels personlige kvalifikationer, hendes
europæiske engagement, hendes evne til at kommunikere, hendes løfter om at samarbejde med
Parlamentet og dets udvalg, hendes egnethed med hensyn til hendes politikområde, de skriftlige
svar på spørgsmålene forud for høringen og hendes svar på spørgsmål fra medlemmer under
den mundtlige høring. På grundlag heraf og på baggrund af en drøftelse mellem udvalgenes
koordinatorer, som mødtes efter høringen under vores formandskab, skal vi hermed meddele
følgende:

ITRE- og IMCO-koordinatorerne konkluderede enstemmigt, at Mariya Gabriel er kvalificeret
både til at optræde som medlem af kommissærkollegiet og til at udføre de særlige opgaver,
som hun vil blive betroet.

Vi ville være taknemmelige, hvis De kunne forelægge denne vurdering for
Formandskonferencen.

Med venlig hilsen

Jerzy Buzek Petra Kammerevert


